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TELÈFONS 

Ajuntament 
96 696 03 11
Arxiu Municipal-Biblioteca
96 696 01 79
Asociación de Amas de Casa
965574249 / 688705006
Asociación contra el Cáncer
96 547 27 22 / 96 547 05 88
Assoc. de Minusvàlids COM TU
96 547 13 58
Associació Nit i Dia
67 869 89 24
Aguas Monóvar 
96 386 06 00
Camp de Futbol
96 696 08 90
Casa Cultura-CEPA Freire
96 547 09 14
Casa Museu Azorín
96 547 07 15
Cementeri
96 696 07 53
Centre Esportiu Monòver
96 547 12 17
Centre Ocupacional El Molinet
96 547 28 17
Correus
96 547 13 91
Climateri
661417811
Junta Festera de Monòver
673307842
Jutjat de Pau
96 547 01 07
Llar del Pensionista
678 685 138 / 687 40 27 18
Mercat Municipal
96 696 08 72
Museu d’Arts i Oficis
96 547 02 70
Notaria
96 547 01 98
Pavelló Municipal
96 696 01 98
Punt Jove
96 547 32 31
Ràdio Monòver
96 547 27 59 / 96 696 08 65
Registre de la Propietat
96 547 02 81
SERVEF 
Ortega y Gasset,22. Elda
96 695 77 00
Casino de Monòver
96 547 00 90
Serveis Socials
96 547 2676
Servei de Taxi
695 662 066
Teatre Principal
96 696 01 79
Telèfon del Consumidor
012

TELÈFONS D'URGÈNCIA
Coord. Emergències 112
Policia Local 
606 34 07 40 / 96 547 10 80
Guàrdia Civil : 96 547 01 03
Creu Roja: 96 547 05 27
Hosp. Gral. Elda: 966989001
Centre de Salut 
Cites: 96 695 75 50
Urgències: 96 695 75 55
Parc Comarcal Bombers
96 538 50 80

FARMÀCIES DE GUÀRDIA. 
JULIOL.
Franco Gómez· Carlos Tortosa,4
Dies 1,  5, 9, 13, 17, 21, 25, 29
Rafael Peris · Major, 166
Dies 2, 6, 10, 14, 18, 22, 26, 30
Rosario Badenes · L. Vidal,12
Dies  3, 7, 11, 15, 19, 23, 27
Nuria Canales · Luis Martí, 7
Dies  4, 8, 12, 16, 20, 24, 28

HORARI D'AUTOBUSOS
Monòver - Elda
De dilluns a divendres: 
de 7:30 a 11:30 h. i 
14:30  a 19:30h.
Dissabtes:
De 8:30 a 10:30h i
de 15:30 a 17:30h.
Diumenges: 12:30 i 16:30h.
Monòver - Alacant
Laborals: 
6:30, 9:00h, 15:55 i 18:15
Dissabtes: 8:55 i 19:00h.
Elda - Monòver
De dilluns a divendres: 
de 7:00 a 11:00h. i 
de 14 a 19h.
Dissabtes: De 8:00 a 10h i
de 15 a 17h.
Diumenges: 12 i 16h.
Alacant - Monòver
Laborals: 
7:50, 12:15, 17:15 i 20:30
Dissabtes: 18:15 i 20:15h.
Informació: https://
movilidad.vectalia.es/

HORARI CEMENTERI
JULIOL
De dilluns a diumenge:
de 9:00 a 14:00h.

HORARI MERCAT 
Dilluns: de 7:00 a 15:00h
Dimarts: tancat.
Dimecres i Dijous: 
de 7:30 a 15:00h
Divendres: 
de 06:00h a 15:00h
Dissabte: de 6:30 a 15:00h

CONSULTORI ATÍPIC

Tomateta seca

RESPOSTA:

Senyora Tomateta:

Fa uns dies he sabut que han fet a Monòver Capital Cultural 

Valenciana per a l’any que ve. Totes les parelles que eixim a sopar 

els caps de setmana, perquè els altres dies està tot tancat, ho hem 

comentat. Alguns amb sorpresa, diuen:  

—Monòver? A quin sant! 

Altres, pràctics:  

—Si anem a notar-ho en la butxaca per a bé, estupendo, si és per 

a mal que se claven la Capital Cultural on els càpiga. 

Altres pessimistes: 

—Encara que la mona es vista de seda mona se queda—, que jo 

no sé molt bé què volen dir, però eixa mona de què parlen deu ser 

Monòver. 

En fi, que hi ha opinions per a tots els gustos. Fins i tot, n'hi ha 

alguns que estan contents amb la notícia que mira que és difícil, 

ja sabem com som els monovers que tot ho veiem negre com el follí. 

Entre aquests rarets del grup dels optimistes estan, clar, els 

socialistes i afins que estan entusiasmats. I parlen, i no paren, 

de la importància que té això i que, damunt, ens donen 100.000 

euros per a fer els centenars d’actes que es faran. 

La meua filla, que té quinze anys, m’ha dit una cosa que m’ha fet 

reflexionar: 

—100.000 euros? Tan poquets? Si amb això no podem ni portar 

una nit a Rosalía que és la que m’agrada a mi. Sí que són ronyosos 

en la Generalitat!

Què pensa vosté, estimada Tomateta?

CONSULTA:

N
o sabria què dir-li, senyor o senyora consultant. Si vosté no m’ha 

dit el seu sexe, no voldrà que una servidora tan discreta com jo soc 

li òbriga els meus pensaments més íntims?, sobretot en una qüestió  tan 

delicada i controvertida com aquesta que em planteja. Una té el seu 

pudor. Ara, sí que li diré una cosa. Si això de la capitalitat cultural 

aprofita perquè, d’una volta des d’enguany per a la resta dels segles, 

es demostre i quede firmat i reconegut mundialment, que les tonyes, 

la gatxamiga, l’arròs en conill i caragols, els embotits i totes eixes 

coses que tots sabem són, culturalment i efectivament, de Monòver i no 

d’eixe poble que està a mig camí de Jumella o de Iecla, estaré satisfeta. 

És que si no ho dic, rebente. Mira, serem generosos i deixarem que les 

perusses siguen d’ells.
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Editorial

Racó fotogràfic

El pròxim número d'El Veïnat estarà al carrer el 
4 d'agost. Si voleu col·laborar-hi recordeu que 
haureu d'entregar els vostres escrits fins al 19 de 
juliol. Per a qualsevol consulta podeu telefonar 
al 96 696 03 11 o contactar amb nosaltres en 
la nostra adreça electrònica veinat@monovar.es. 
Gràcies.

Pròxim número

La foto de la portada

Ja està ací l'estiu. Concretament va començar el passat 21 de juny a les 16:58h, i, encara que la 
pluja ha estat acompanyant-nos durant moltes setmanes de manera inusual, la llum, el sol i 

les altes temperatures han arribat per a quedar-se. 
L'estiu és una època adequada per a eixir al carrer, per a organitzar activitats i estar en com-

panyia d'amics i persones estimades. Davant aquest panorama, el mes de juliol arriba carregat 
de nombroses cites per a gaudir "a la fresca".

Concerts, cinema, festival de curtmetratges d'autors valencians, teatre i música a Santa Bàrba-
ra... són algunes de les propostes per a aquest mes que comença. 

A més, en juliol celebren les seues festes dues pedanies monoveres, com són el Fondó, en 
honor a Santa Caterina, i les Canyades de Don Ciro, a l'acabament de mes honrant a la Mare 
de Déu de Fàtima.

A les pàgines d'aquesta edició coneixerem en profunditat a l'Alcalde Alejandro García, que 
ha deixat el càrrec que ara ocupa l'actual Alcalde de Monòver, Loren Amat, amb sengles entre-
vistes. A més, també sabrem quines àrees gestionaran els 9 regidors que formen part del govern 
municipal des de fa unes setmanes.  

Les darreres setmanes també han estat de molta activitat, a banda dels festivals de comiat 
dels centres escolars i graduacions, Monòver ha conegut a les màximes representants de les 
pròximes Festes Patronals: Valentina i Valèria, ha gaudit de presentacions literàries, la Setmana 
de la Música de l'alumnat de l'Escola de Música de Monòver, el Trivial de Xinosa o el Premi José 
María Román Amat "Pita", que l'Associació d'Estudis Monover ha atorgat enguany al sector del 
calçat, per la seua rellevància en la ciutat. Aquest col·lectiu també ha presentat una nova edició 
de la Revista Monóvar, amb un especial dedicat a Azorín dins l'any en què s'ha commemorat el 
150 aniversari del seu naixement. A més, la solidaritat tornarà a ser protagonista, una vegada 
més, amb l'organització del Sopar Benèfic organitzat per l'Associació per a la Lluita contra el 
Càncer a Monòver. 

Des de l'àrea d'Esports han anunciat l'acabament de la temporada dels clubs, la utilització de 
les instal·lacions esportives en estiu i, sobretot, destaca l'ascens de categoria del Deportivo de 
Monóvar, que, des de fa uns dies, és de Primera Regional, i la recentment creada Unió Esportiva 
Monòver, que engloba diverses seccions esportives i clubs.

Tot això i molt més trobaran els lectors d'El Veïnat de juliol en unes pàgines que són el preludi 
de l'edició d'agost, on l'ambient de festa, música i alegria ens envairà abans de les vacances.

Continua la secció Racó Fotogràfic que es va iniciar fa uns mesos, la qual 
es compaginarà amb Endevina el racó. Una secció on aquelles perso-

nes aficionades a la fotografia que així ho desitgen, poden participar-hi 
enviant alguna instantània curiosa, interessant..., acompanyada per un 
text explicatiu.

En aquesta ocasió, ens ha escrit Elaine Navarro, qui envia una bonica 
instantània feta l'1 de novembre de 2022. 

La instantània, titulada "Carrer", mostra un dels carrers característics 
de Monòver en una vesprada de passejos pel nucli històric, amb el sol al 
capdamunt. 

Recordeu que, tal com ha fet Elaine Navarro o Álvaro Huerta, qualsevol 
persona pot enviar fotografies amb  un breu text per a aquesta nova 
secció a l'adreça electrònica veinat@monovar.es dins el termini.

La nova corporació municipal es va 
constituir al Ple que es portava a terme a 
l'Ajuntament el passat 17 de juny.

Foto: El Veïnat.
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La nova corporació municipal pren possessió del càrrec
POLÍTICA MUNICIPAL

El passat 17 de juny es va dur 
a terme la sessió d'investidura 

del nou Alcalde de Monòver, el 
socialista, Loren Amat, en el saló 
de plens de l'Ajuntament. 

Es va constituir la nova corpo-
ració municipal davant un gran 
nombre de ciutadans i ciutadanes 
que no van voler perdre's aques 
moment i van omplir el saló de 
plens.

Les passades eleccions van 
donar la victòria al PSOE, el qual 
va recuperar la majoria absoluta 
de fa dos legislatures.

Així, la corporació acabada de 
crear va iniciar una nova legisla-
tura formada per quatre grups: 
PSOE, amb 9 regidors, PP amb 
5, VOX amb dos regidors i Som 
Poble, amb un edil. Fan un total 
de 17 regidors.

Després que els recentment 
nomenats regidors i regidores 
juraren o prometeren el càrrec es 
va procedir a la votació del nou 
alcalde. Loren Amat va resultar 
elegit per majoria absoluta, amb 
9 vots a favor. Amat fa huit anys 
que és regidor al govern local, i va 
assegurar “seguir treballant amb 
responsabilitat” per Monòver.

Aquesta sessió plenària va 
començar de la mà de Clara Pa-
lacios, secretària de l’Ajuntament 

de Monòver, qui va constituir la 
Mesa d’Edat, amb la regidora més 
major, M. Carmen Ballesta (PP), 
com a presidenta, i el més jove, 
Moisés Carrillo (VOX), com a 
vocal.

En el discurs del nou Alcalde, 
no van faltar els moments 
emotius. Amat va donar la ben-
vinguda a aquesta corporació als 
nous regidors i va agrair la tasca 
desenvolupada en els darrers 
anys a l’alcalde que va deixar el 
càrrec, Alejandro García, així 
com a la resta de regidors, tant 
els que continuen endavant 
en la present legislatura, com 
a aquells que ja no hi estaran, 

Ple d'investidura en l'Ajuntament de Monòver.

Loren Amat va ser investit com a Alcalde de Monòver el passat 17 de juny en un saló de plens on no cabia una agulla.

com són: Verónica Amat, Pilar 
Seller, Enrique Poveda, Salvador 
Giménez (Chaulo), Alejandro 
García i Emilio Martínez, “per la 
seua implicació i dedicació en els 
darrers quatre anys”.

A més a més, el primer edil va 
remarcar que “poder treballar per 
a continuar millorant el nostre 
poble és un dels desitjos que 
ens hem proposat i hem estat 
treballant perquè, a partir de hui, 
es puguen portar a terme tant els 
projectes ja iniciats com els nous 
projectes que faran de Monòver 
un poble que tots i totes volem”. 
Amat va assegurar que no serà 
fàcil, però “amb responsabilitat 

i honradesa ho aconseguirem, 
com ho hem fet fins ara”. El nou 
alcalde monover va destacar que 
“som gent normal, gent treba-
lladora, veïns i veïnes orgullosos 
del seu poble que donen un pas 
endavant per a assumir la respon-
sabilitat de governar, treballant 
dia a dia per a transmetre aquest 
orgull de poble a tots i totes”.

L’alcalde va indicar en el seu 
discurs que “és per a nosaltres 
una responsabilitat poder com-
plir totes les expectatives de la 
gent que ens ha votat i d'aquelles 
persones que no ho han fet. Que 
els passos que donem siguen els 
més adequats als interessos del 
nostre poble. La responsabilitat 
d’encertar i no equivocar-nos. 
Perquè a partir d’ara som el 
govern de tots i totes i així, entre 
tots i totes, junts, en comunitat i 
amb molta responsabilitat, farem 
realitat els nostres somnis”. 

Amat va finalitzar la seua inter-
venció assegurant als ciutadans 
i ciutadanes que “adquirim el 
compromís d’escoltar-vos, de ca-
minar junts i deixar-nos la pell en 
fer possible les necessitats de tots 
i totes dins de les necessitats que 
tenim. Adquirim el compromís 
de no oblidar que som gent nor-
mal, treballadors i treballadores”.

Noves incorporacions en l'oposició

Tres són els grups que formen 
l'actual oposició en la corpo-

ració municipal: Som Poble, Vox 
i Partit Popular. 

La primera formació s'estrena 
en aquesta legislatura, amb la re-
presentació de Carlos Balsalobre. 

Per la seua banda, VOX també 
ha entrat per primera vegada en 
la política local de la mà de Pilar 
Prats i Moisés Carrillo. L'oposició 
es completa amb els cinc edils 
aconseguits pel PP en les darre-

res eleccions municipals, amb 
Guillermo Rico, María Ángeles 
Quiles i Robert Amorós, que ja 
van ser regidors en anteriors 
legislatures, junt amb les noves 
incorporacions de Mª Carmen 
Ballesta i Antonio Gisbert. 

En relació amb l'anterior legis-
latura, les formacions que ja no 
formen part de la corporació, que 
han perdut representació munici-
pal, són Podem-Compromís, per 
Monòver que en aquesta ocasió 

Els dos edils de VOX i un de Som Poble. El grup popular suma cinc edils.

van concórrer per separat, així 
com Veïns de Monòver, amb part 

dels seus integrants dins el PP, i 
Ciudadanos.
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POLÍTICA MUNICIPAL

L'equip de govern reparteix les diverses àrees

Encara que diversos edils de 
l'equip de govern repeteixen 

en la present legislatura, no tots 
mantenen les mateixes àrees que 
han estat gestionant. L'Alcalde, 
Loren Amat, es farà càrrec de 
Participació Ciutadana, Pedanies 
i Policia, mentre que alguns 
companys de partit, com  ara 
Mª Amparo Maestre mantindrà 
algunes àrees, però començarà 
amb altres noves. Així, treballarà 
en Política Comercial, Industrial, 
Personal, Desenvolupament Lo-
cal, Turisme i Festes. També és el 
cas de Júlia Tortosa, que continua 
al capdavant de Política Cultural 
i Memòria Història, i deixa Nor-
malització Lingüística al seu nou 
company Xavier Guardiola, que 
també s'encarregarà d'Educació i 
Mitjans de Comunicació. David 
Amorós mantindrà Esports i 
Noves Tecnologies, mentre Irina 
Nohales treballarà en Benestar 
Social, Igualtat, Polítiques Inclu-
sives, Benestar Animal i Joventut. 
Víctor Fernández gestionarà  
Política Territorial i Ambiental, 
així com Patrimoni i Agricultura, 
mentre que Verónica Giménez 
s'encarregarà de la Política Econò-
mica i la Contractació. Marcial 
Alfonso, gestionarà Serveis, Parcs 
i Jardins i Cementeri.

LOREN AMAT POVEDA
Alcalde de Monòver i regidor de Participació Ciutadana, Pedanies i
Policia

IRINA NOHALES PASTOR
Benestar Social, Igualtat,
Polítiques Inclusives, Benestar 
Animal i Joventut.

XAVIER GUARDIOLA DELTELL
Educació, Mitjans de Comunica-
ció i Normalització Lingüística.

Mª AMPARO MAESTRE DÍAZ
Política Comercial, Industrial, 
Personal, Desenvolupament 
Local, Turisme i Festes.

DAVID AMORÓS POVEDA
Esports i Noves Tecnologies

JÚLIA TORTOSA LINARES
Política Cultural i Memòria
Històrica

VÍCTOR FERNÁNDEZ DÍEZ
Política Territorial i Ambiental,
Patrimoni i Agricultura

VERÓNICA GIMÉNEZ VIDAL
Política Econòmica i Contracta-
ció

MARCIAL ALFONSO VERDÚ
Serveis, Parcs i Jardins i
Cementeri
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"La pandèmia i la contínua preocupació per l'economia 
municipal han sigut els punts més complicats"

ENTREVISTA

Pregunta : Alejandro, com 
s’acostuma un a una nova situa-
ció com la seua: deixar de ser 
alcalde i tornar a la docència?
Resposta: El primer dia vaig tenir 
una sensació estranya, perquè 
cada dia, quan em despertava al 
voltant de les 6:30h, repassava el 
que havia de fer-se durant el dia. 
És una situació que, a poc a poc, 
va anant-se-me'n del cap. 
Pel que fa a la docència, és més 
fàcil, perquè és tornar a una acti-
vitat que he estat fent durant 15 
anys. No em suposa cap esforç i és 
un treball que m'ha agradat sem-
pre. Per a mi és una alegria tornar, 
però hauré de reciclar-me perquè 
en 9 anys han canviat moltes co-
ses: una nova Llei d'Educació que 
desconec i aquest estiu treballaré 
per a posar-me al dia.
P: Què és el que més ganes 
tenia de fer una vegada deixara 
l’Alcaldia?
R: Vull llegir més i tornar a fer 
esport d'una manera més regular 
i, possiblement, escriure alguna 
cosa que tinc al cap. La veritat és 
que l'Alcaldia m'absorbia total-
ment.
P: Què ha recuperat a la seua 
vida? Què trobava a faltar?
R: Poder planificar activitats, en 
la meua vida personal, viatges 
amb la meua dona. Dedicar-li 
temps a la família...
P: Com serà aquesta etapa nova 
que ara comença?
R: Serà com la d'abans d'estar en 
l'Alcaldia. Em dedicaré en exclu-
siva a la docència i posaré tot el 
que sé i la meua experiència al 
servei de l'alumnat. També con-
tinuaré en l'executiva del PSOE, 
aportant els meus coneixements 
que he anat adquirint els darrers 
anys. 
P: Com va ser triar entre la 
docència i la política? Perquè els 
anys de regidor d’Hisenda ho va 

Monòver "ha recuperat la credibilitat de cara als treballadors i, fins i tot, hi ha més empreses interessades en invertir ací."

poder  compatibilitzar...
R: Quan era regidor d'Hisenda sí 
que vaig poder comptabilitzar-ho 
i quan eixia de classe dedicava tot 
el meu temps lliure a la Regidoria. 
Però quan vaig ser Alcalde això ja 
no era possible, perquè ho eres 24 
hores del dia 7 dies de la setmana.
P: Quin balanç faria dels seus 
anys dedicats al servei dels ciu-
tadans? Primer com a regidor i 
després com a Alcalde?
R: Ha estat un balanç bastant 
positiu, perquè en els 9 anys 
al Govern hem capgirat com-
pletament el funcionament de 
l'Ajuntament. La situació que ens 
vam trobar quan vam arribar era 
"de quiebra tècnica", si hagués 
estat una empresa privada. Els 
ajuntaments no poden fer fallida, 
però sí que hem estat pendents 
que el Ministeri d'Hisenda ens in-
tervingués pel deute brutal. Tots 
els paràmetres econòmics eren un 
desastre. Això va anar canviant 
a poc a poc. Ha estat el treball 
més important que he fet en la 
Regidoria d'Hisenda: aconseguir 
l'estabilitat en l'ajuntament.
Ara per ara, Monòver té més cre-
dibilitat, sobretot, entre els que 
treballen amb l'ajuntament i hi 
ha més confiança per a invertir en 
el poble. A més, l'atur ha baixat 
moltíssim del 38% a menys del 
10% actual. Feia 17 anys que no 
teníem un atur tan baix. 
P: Haurà hagut bons moments i 
roïns... Quins són aquests? 
R: La pandèmia ha estat el pitjor: 
una situació amb una absoluta 
incertesa del que podia passar. 
Pensàvem que podia ocórrer una 
autèntica catàstrofe a escala 
mundial, estava morint molta 
gent, i necessitàvem una vacuna 
per a revertir la situació. També 
va ser molt roin la contínua 
preocupació per l'economia mu-
nicipal. Cada any era més difícil 

per a fer els Pressupostos. Els hem 
pogut fer any rere any i, de fet, el 
d'enguany ja està llest i s'aprovarà 
en breu.
Pel que fa als bons moments, n'he 
tingut molts. Un exemple d'això 
és el canvi radical en les festes, 
per a totes les edats i amb acti-
vitats a totes hores. També estic 
satisfet amb la posada en marxa 
dels Pressupostos Participatius, 
encapçalant la comarca, i la seua 
consolidació. El treball fet per a 
recuperar i posar en valor el Pa-
trimoni local és molt important, 
com la recuperació dels convenis 
anuals amb les entitats culturals 
i esportives, perquè donar veu 
al teixit associatiu és bàsic i fo-
namental per a una felicitat més 
gran de la ciutadania. I, sobretot, 
la relació que he tingut amb les 
persones: molt més estreta, poder 
conéixer a molta gent i compartir 
temps amb ells, és una satisfacció 
també important per a mi.
P: Què li ha aconsellat al nou 
Alcalde, Loren Amat?
R: No ha calgut dir-li molt, 
perquè Loren fa huit anys que 
treballa braç a braç amb mi, sap 
com funciona tot i sap el que hem 
fet i el que s'ha de fer. Ell coneix 

perfectament el funcionament de 
l'ajuntament i que les decisions 
s'han de prendre amb molt de 
seny i ell ho ha fet així també en 
les seues Regidories. 
P: És aquest un adeu o uns fins 
després?
R: Jo ja no tornaré a la primera 
línia política. Tinc 61 anys i no 
crec que torne a liderar el PSOE. 
Però sempre estaré en segona 
línia recolzant a Loren i al seu 
equip i ajudant-los. 
P: Què li diria al nou govern i a la 
ciutadania?
R: Que continue en la mateixa 
línia. Els dos anys de pandèmia 
va haver-hi un recés en la senda 
de millora, però ara altra vegada 
ens hem rellançat i la pròxima 
legislatura, previsiblement sense 
cap pandèmia, les coses encara 
milloraran més. És un grup amb 
persones amb experiència, que 
saben com funciona l'ajuntament 
i amb persones noves molt prepa-
rades i amb molta empenta. A la 
ciutadania li diria que ha estat un 
privilegi ser l'Alcalde del meu po-
ble i he intentat sempre millorar, 
dins dins el que era possible, la 
vida de la població i estic al seu 
servei.
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"L'alcaldia estarà oberta a tothom qui em necessite"
Loren Amat és l'Alcalde de Monòver des del passat 17 de juny, un càrrec que afronta amb "il·lusió i molta responsabilitat". 
Assenyala que serà un Alcalde "amb les portes obertes, una persona normal, com sempre, i treballadora". A més, destaca 
que seguirà el consell principal d'Alejandro García, "treballar amb honradesa per a tots els monovers i monoveres".

Pregunta: Fa pocs dies que ocupa 
l'Alcaldia, com ha notat el canvi 
de ser regidor a Alcalde?
Resposta: El canvi més immediat 
ha estat presentar els companys 
nous als tècnics i ajudar-los a 
fer que es familiaritzen amb les 
àrees que li corresponen. I, per-
sonalment, el canvi és molt gran. 
D'estar amb una tramitació nor-
mal, com la meua a Urbanisme, 
a la situació actual, que són totes 
les àrees, és una gran responsabi-
litat. Però és qüestió d'adaptar-se 
a poc a poc. 
P: Té previst aplicar algun canvi 
significatiu?
R: Sí. Hi haurà una renovació 
important en les regidories, ja 
que cinc regidors són nous, gent 
jove, capaç i amb moltes ganes. 
Els canvis més importants seran 
organitzatius i físics, pel que fa a 
l'espai.
P: Loren serà un Alcalde accessi-
ble? 
R: Jo seré el mateix de sempre. 
Alguns companys han proposat 
eixir més al carrer i dedicar part 
de la setmana al contacte directe 
amb els veïns. L'accessibilitat en 
l'Ajuntament serà com sempre: 

per a qui ens necessite,  ací esta-
rem al seu servei.
P: Ja és àmplia la seua experiència 
en la gestió municipal a través de 
diverses àrees... 
R: Les àrees que he dut sempre 
m'han agradat molt: Urbanisme, 
Medi Ambient, Patrimoni i 
Turisme, durant un temps. Són 
àrees en les quals, a mesura que es 
treballa, es veuen els fruits i com 
es posen en marxa els diversos 
projectes, encara que  alguns 
tarden molt a acabar-se. És el 
cas del Pla General d'Ordenació 
Urbana. Des de dins, observem 
els canvis, però tarda molt en 
concloure. En el cas de Patrimo-
ni, estan en marxa obres en Santa 
Bàrbara, en la Torre, l'adquisició 
de l'Exconvent... tot això és una 
satisfacció per a mi. Ara, com a 
Alcalde, acompanyant als regi-
dors que porten aquestes àrees, 
serà igual de gratificant.
P: Què suposa per a vosté co-
mençar a governar la seua ciutat 
i, a més a més, amb majoria ab-
soluta?
R: Primer de tot és una responsa-
bilitat enorme, perquè segons les 
decisions que prenga, es voran els 

fets. És també un honor per a mi. 
Un orgull que el meu treball aju-
de a millorar el meu poble i que 
cada decisió que prenga influïsca 
en el seu futur.
P: Què pensa que serà el millor i 
el pitjor de ser Alcalde?
R: Una de les coses que té ser 
Alcalde és que necessita que 
li dediques molt més temps al 
poble que quan eres regidor. A 
banda de l'horari normal diari, 
fora d'aquest horari de treball, la 
representació de la ciutat és cons-
tant i necessària. El fet de tenir 
menys temps per a la família serà 
un gran canvi. És cert que moltes 
vegades les tasques de represen-
tació són gratificants, com anar 
a altres pobles, conéixer gent, 
compartir... I una de les millors 
coses és poder treballar per als 
meus veïns i veïnes i ajudar a fer 
que la ciutat vaja endavant.
P: Tres alcaldes que han treballat 
junts i que conserven una amis-
tat... Quins consells li han donat 
Natxo Vidal i Alejandro García?
R: Alejandro, sobretot, seguir tre-
ballant amb seny i coneixement 
en la gestió dels diners públics, 
que és la base del funcionament 
de l'Ajuntament. Ell sempre diu 
que una bona gestió dels diners 
ajuda que, a poc a poc, tirem 
endavant. També és cert que, a 
banda de la necessitat d'estalviar 
diners, cal fer una bona gestió 
perquè els veïns i veïnes vegen 
que Monòver va avançant, enca-
ra que siga lentament. I, sobretot, 
com hem fet en els darrers 8 
anys, Monòver no pot dir ni que 
sí a tot ni que no a tot. S'ha de ser 
responsable i vore què suposarà 
per al poble positivament i ne-
gativament i, sobretot, perseguir 
una gran participació en la presa 
de decisions tant de totes les àrees 
com de la ciutadania.
P: Quins seran els principals 
objectius d'aquesta legislatura?

R: Continuar ajudant a traure el 
poble de la situació econòmica 
que pateix. I donar eixides in-
dustrials, comercials, turístiques, 
naturals... al poble. Ara per ara hi 
ha projectes en marxa com ara 
l'ampliació del Polígon, el PGOU, 
molts projectes de Patrimoni, de 
Serveis Socials... els quals han 
d'acabar en aquesta legislatura.
P: A banda de l'Alcaldia, quines 
altres àrees gestionarà?
R: Jo assumisc Pedanies, Parti-
cipació Ciutadana i Policia. Em 
vaig proposar millorar i dedicar-li 
més temps a les pedanies. Tant 
Xaulo com Enrique han fet una 
gran tasca de contacte i millora 
d'infraestructures. Jo vull seguir 
amb aquesta línia i ampliar-la 
perquè són part del poble i això 
s'ha de notar, tant a escala perso-
nal com d'inversions. Una de les 
propostes és el contacte directe: 
connectar-les amb el nucli urbà 
amb transport públic, portar-hi la 
cultura, l'esport, vincular la vida 
amb tot el terme municipal, no 
solament amb la ciutat. 
P: Què ha sigut el primer que ha 
fet després de ser Alcalde?
R: Després del Ple d'Investidura  
ho vam celebrar amb família i 
amics i després, el primer acte al 
qual vaig acudir va ser al Premi 
José Mª Román "Pita" de l'AEM 
i diumenge a la Trobada dels 
Nanos i Gegants. Però el que ne-
cessite fer és anar-me'n al Coto a 
gaudir de l'entorn i a desconnec-
tar la ment, com vaig fer després 
de les eleccions.
P: Alguna cosa que vulga dir-li als 
ciutadans i ciutadanes?
R: Una de les coses que mon pare 
sempre em diu és: "que la política 
no et canvie" i per a mi això és 
fonamental. Soc el mateix Loren 
que tothom coneix. No l'Alcalde, 
perquè no m'identifique. Jo he 
sigut, soc i sempre seré Loren i 
estic al servei dels veïns i veïnes.
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Monòver, Capital Cultural Valenciana 2024

La Conselleria de Cultura i 
Esport va anunciar fa unes 

setmanes que Monòver i Bicorp 
serien les pròximes Capitals 
Culturals Valencianes, punt de 
referència cultural del territori 
valencià. Així ho va decidir la 
comissió avaluadora per a agafar 
el relleu de Guardamar del Se-
gura i Geldo, entre les diverses 
candidatures presentades. 

En concret, Monòver ha sigut 
seleccionada com a Capital 
Cultural Valenciana 2024 com 
a municipi de més de 5.000 
habitants. 

Segons expliquen des de la 
Generalitat “són un exemple 
de la riquesa patrimonial de 
la nostra terra, amb propostes 
que van des del mil·lenari art 
rupestre de Bicorp fins a les 
jornades d’art urbà a Monòver”. 
Monòver comptarà, per part de 
la Cultura de la Generalitat, amb 
100.000 euros, que ostentarà en 
2024. L'objectiu d'aquest guardó  
"és ajudar a desenvolupar la 
programació presentada”, com 
indiquen des del Consell. A més, 

també disposarà de programació 
pròpia dels espais culturals de la 
Generalitat.

MONÒVER, CULTURA D'ARRELS
El projecte que va presentar 

Monòver “combina la progra-
mació que ja es fa en espais com 
el Teatre Principal, amb noves 
accions, adreçades especialment 
a la implicació del públic jove, 
com ara la campanya ‘Apadri-
nament teatral’, la ruta jove ‘Al 
nostre aire’, ‘Azorín des d’altre 
punt de vista’ i les Jornades d’Art 
Urbà i Setmana Cultural per al 
Públic Jove”, com remarquen des 
de la Conselleria. Per al públic 
infantil també s’ha programat 
“un concurs de dibuix, jornades 
de jocs tradicionals, un concurs 
de cançons de Pasqua i rutes 
teatralitzades”

Com asseguren, Monòver té 
a favor “unes infraestructures 
idònies i una programació cultu-
ral de qualitat que atrau també 
públic d’altres municipis de la 
comarca del Vinalopó Mitjà”.

Cal recordar que Monòver es 

va presentar a aquest reconeixe-
ment el passat mes d’abril sota el 
lema “Monòver, cultura d’arrels”, 
amb la motivació “d’implicar 
als joves en la vida cultural de 
la ciutat”, com indiquen des de 
Cultura.

El període de capitalitat coinci-
dirà amb l’any natural, des de l’1 
de gener fins al 31 de desembre 
de 2024. Es tracta d’un nome-
nament que es du a terme cada 
any mitjançant un procediment 
obert de lliure concurrència per 
als municipis valencians que 
vulguen formar-hi part.

Júlia Tor tosa, regidora de 
Cultura, indica que "la Capita-
litat Cultural demostra que s'ha 
portat a terme un treball ferm, 
rigorós i constant en matèria 
cultural. A més, hem treballat de 
manera transversal i coordinant 
àrees, com ara, Patrimoni, Cul-
tura, Festes i Turisme i això ha 
donat el seu fruit". 

Tortosa recorda que "l'any 
passat vam comptar amb més 
de 200 activitats, la qual cosa ha 
dinamitzat la vida del poble i ha 

posat a la Cultura en el centre de 
la planificació política d'aquest 
govern". De cara al 2024, "volem 
mantenir les activitats, disposant 
del nostre teixit associatiu, i 
incentivant-les fent partícips als 
joves i la cultura d'arrels, que 
potenciarà els trets característics 
i la cultura autòctona, com a 
senya d'identitat pròpia".

Monòver compta amb "unes instal·lacions idònies i una programació de qualitat que atrau públic d'altres municipis de la comarca".

Es restaura l'espadanya de Santa Bàrbara
El passat 1 de juny van 

començar les tasques de 
desmuntatge de la campana de 
l'Ermita de Santa Bàrbara. I és 
que durant el mes de juny pràc-
ticament han finalitzat les obres 
de restauració de l'espadanya 
que provocaven una situació de 
perill, la qual cosa ha provocat 
que la campana faça mesos que 
no sona. 

La Diputació d’Alacant va con-
cedir a l’Ajuntament de Monòver 
una subvenció del 75% del 
pressupost, és a dir, 29.484 euros, 
per la reparació de l’espadanya, la 
qual ha estat la segona actuació 

de conservació que es realitza 
en aquest bé immoble, després 
de la teulada de l’ermita. Així, 
l'esmentada actuació també ha 
comptat amb una aportació 
econòmica de prop de 10.000 eu-
ros, per part del Bisbat d’Oriola, 
per a complementar les despeses. 

En aquest sentit, aquesta in-
tervenció ha ajudat a consolidar 
la totalitat del cos superior de 
l’edifici; un fet que permetrà que 
l'estimada campaneta de Santa 
Bàrbara torne a sonar amb nor-
malitat cada migdia. 

El següent pas serà restaurar i 
tornar a col·locar la campana.
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La Regidoria de Cultura ha 
anunciat la programació pre-

vista per a les pròximes setmanes 
de juliol a Monòver. 

Una variada programació per 
a tot tipus de públic i potenciant 
els actes als carrers. 

Així, la programació va co-
mençar l’1 de juliol amb dues 
grans activitats:

Per una banda, Monòver va 
acollir la XIX Gran Festa dels 
Nanos i Gegants, amb la seua 
tradicional cercavila, tómbola, 
música, unflables i una barra al 
Parc de l’Albereda. La desfilada 
va començar des de la Plaça de la 
Sala i va acabar en l’Albereda, on 
es va celebrar la multitudinària 
festa.

Per altra banda, es va tornar a 
celebrar a la ciutat l’OrgullFest 
2023, un esdeveniment pioner 
que va gaudir d’un gran èxit l’any 
passat i que enguany va canviar 
l’escenari i es va celebrar al camp 
de futbol les Moreres. Nombro-
ses actuacions, DJ locals, Drag 
Queens i moltes sorpreses van 
fer que el públic assistent passara 
una vetllada d'allò més divertida. 

Divendres següent, 7 de juliol, 
començaran els actes organitzats 
per a gaudir d’un estiu a la fresca 
amb l’obra de teatre “El perro 
Mutante del hortelano”, amb 
Emma Lobo. L’entrada serà lliure 
i se celebrarà a les 22:00 hores a 
Santa Bàrbara. 

Al dia següent, 8 de juliol, el 
Teatre Principal acollirà l’acte 
d’Elecció de la Reina i les Dames 
de la Tercera Edat de Monòver. 
Començarà a les 20:00h i les 
entrades tenen un preu de 5 
euros que ja estan venent-se a les 
vesprades a la Casa de Cultura. 

Un esdeveniment cultural que 
es troba any rere any al calendari 
estiuenc és el cinema a la fresca. 
Hi haurà tres sessions durant el 
mes de juliol. La primera arribarà 

el 9 de juliol amb la pel·lícula 
“Canta II”, mentre que la segona 
està prevista per al diumenge, 16 
de juliol amb la cinta “Animales 
fantásticos: los secretos de Dum-
bledore”. La darrera sessió se 
celebrarà el diumenge 23, amb la 
pel·lícula “Top Gun: Maverick”. 

Totes les sessions es duran a ter-
me a la Plaça de Bous a les 22:00 
hores i l’entrada és lliure.

Continuant amb el cinema, el 
dijous 13 de juliol, s’ha previst 
la celebració del festival Cinema 
4L, amb la millor selecció de curt-
metratges de creadors valencians. 
Començarà a les 22:00 hores a la 
Plaça del Calvari.

El 14 de juliol, divendres, 
continuaran els actes de l’estiu 
a la fresca amb un concert de 
PopRockPompero a la Plaça de 
la Sala. Començarà a les 20:30 
hores i l’entrada serà lliure. 

Al dia següent, continuarà la 
música. En aquesta ocasió de la 
mà de l’Agrupació Musical La 
Artística de Monòver amb un 
concert especial emmarcant dins 
la celebració de l'Any Azorín. El 
concert, sota el títol “Música y 
Palabra: Homenaje a Azorín”, 
comptarà amb l’actor monover 
Alfredo Belda, qui recitarà uns 
textos, així com amb Gabriel 
Pastor, al violí. Tot això sota la 
direcció d’Antonio Lajara. Un 
concert que s’ha previst per a les 
23:00 hores i que es durà enda-
vant al porxet de Santa Bàrbara. 
L’entrada és lliure.

Un cap de setmana d’allò 
més cultural, ja que diumenge, 
16 de juliol, es presentarà la 
Revista de Festes 2023 de la mà 
de l’escriptora monovera Marian 
Díez. Serà a les 13:00 hores a la 
Casa de Cultura. Per la seua ban-
da, divendres, 21 de juliol a les 
20:30h, se celebrarà un concert 
de la Banda de l’Escola de Música 
de La Artística. Serà a la Plaça de 

Nanos i Gegants, teatre, música, cinema, rutes i l’Orgull Fest, 
entre les activitats previstes per al mes de juliol a Monòver
Una programació variada, per a tots els públics i amb una gran organització d’actes que se celebraran al carrer, “a la fresca”.

la Sala i l’entrada serà lliure. 
La programació cultural 

monovera acabarà el divendres 
següent, 28 de juliol. La música 
continuarà sent la protagonista, 
en aquesta ocasió, de la mà d’un 
concert de Tito Pontet, al mateix 
escenari.

Des de la Regidoria de Cultura 
animen a la població a gaudir 
d’aquest Estiu a la fresca que s’ha 
organitzat pensant en tots els 
ciutadans monovers, perquè 
tinguen una alternativa pròxima 
i de qualitat i perquè no calga 
eixir de Monòver per a gaudir 
de la cultura en molt diferents 
vessants.

RUTES A LA FRESCA
A més a més, des de la Regi-

doria de Turisme s’han previst 
quatre Rutes a la fresca per als di-
mecres del mes de juliol, les quals 
inclouran un sopar de cabasset. 

Una manera d’activar a la 
ciutadania i el municipi també 
durant els dies laborals. 

Així, dimecres 5 de juliol, serà 
la primera ruta amb “Curiositats 
i anècdotes”. El lloc de trobada 
serà la Plaça de Sant Roc a les 

21:00 hores. El següent dime-
cres, 12 de juliol, serà el torn de 
conéixer la Ruta pel carrer Major. 
La Plaça de Bous serà el punt 
d’encontre a les 21:00 hores.

Per al 19 de juliol s’ha previst 
la Ruta Monòver i Azorín, amb 
el lloc de trobada establert a la 
Plaça de la Sala. Aquestes rutes 
acabaran el 26 de juliol amb la 
Ruta pels Jardins Urbans, que 
començarà a la Plaça de la Malva 
a les 21:00h. Les persones inte-
ressades hauran d’inscriure’s bé 
escrivint a touristinfomonover@
gmail.com, bé presencialment a 
la Tourist Info al Kursaal Fleta o 
bé telefonant al 671 283 027.
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Al juliol arriben les festes de les pedanies monoveres

En el mes de juliol comencen-
les festes al terme municipal 

de Monòver.
És el cas dels dies 15 i 16 de 

juliol, quan se celebraran a 
Monòver unes tradicionals festes 
que s'havien perdut en els darrers 
anys i que es van recuperar l'any 
passat. Es tracta de les Festes de la 
pedania d'el Fondó. Cal recordar 
que les Festes del Fondó se cele-
bren en commemoració a Santa 
Caterina. 

Així, el dissabte a les 19:30h, "es 
durà a terme la missa i la poste-
rior processó en honor a la Santa, 
en la qual participarà l'Agrupació 
Musical La Artística de Monòver. 
Estaran presents la Cort d'Honor 

de 2022 i les autoritats locals. Al 
voltant de les 22:00h, es podrà 
gaudir d'un sopar, per al qual cal 
fer una inscripció prèvia, que es-
tarà amenitzat per la música del 
grup Kalhima. També s'han pre-
vist unflables per als més menuts 
i, cap a les 00:00h, es llançarà 
un Castellet de focs artificials", 
com ha explicat María Amparo 
Maestre, regidora de Festes. 

El diumenge hi haurà un con-
curs de gatxamigues a partir de les 
9:30h, mentre que a les 10:00h 
s'oficiarà una missa de difunts. 
Cap al migdia es durà a terme la 
banyà amb unflables d'aigua. La 
festa seguirà a les 12:00h amb un 
vermut popular amb música a la 

La Cort d'Honor 2021 a les festes del Fondó l'any passat - Foto: Junta Festera. La Cort d'Honor 2021 a les festes de les Canyades de Don Ciro.

Primer arribaran les Festes del Fondó els dies 15 i 16 de juliol, les quals estaran seguides per les Festes de les 
Canyades de Don Ciro, el 22 i 23 de juliol. Dos caps de setmana de tradicions, música i activitats infantils.

pinada. A la vesprada, al voltant 
de les 19:00h, es durà a terme un 
contacontes per als més xicotets.

LES CANYADES DE DON CIRO 
Avança juliol i arriba la celebració 
de les Festes de les Canyades de 
Don Ciro, pedania monovera 
on, any rere any, commemoren 
els seus dies grans en honor a 
la Mare de Déu de Fàtima. Unes 
festes ben arrelades al poble. A 
l'acabament d'aquest Veïnat, la 
programació completa encara 
està per confirmar. No obstant 
això, els dies festius s'han previst 
des del 22 al 23 de juliol. 

Ara per ara se sap que, dis-
sabte a les 19:30h començarà 

la celebració amb l'entrada de 
l'Agrupació Musical La Artística 
de Monòver, que acompanyarà 
l'Ofrena de Flors i Fruits a la Mare 
de Déu de Fàtima. 

Seguidament es farà la Missa 
de Campanya amb el Cor Parro-
quial de Monòver i a l'acabament 
tindrà lloc la processó, també 
amb la música de La Artística, les 
autoritats i la resta de veïns i veï-
nes, com ha explicat Lydia Sanz, 
Alcaldessa Pedània. Al voltant de 
les 22:00h es llançarà un castell 
de focs artificials i, a continuació, 
s'ha previst un servei de barra 
amb entrepans i aperitius a preus 
populars. Després del sopar, hi 
haurà ball amb música en directe.

Pablo Morán Padilla, Pregoner Infantil de les Festes de Setembre

L’Alcalde de Monòver, Loren 
Amat, amb la Regidora de 

Festes, Mª Amparo Maestre, van 
anunciar fa uns dies la identitat 
del guanyador del concurs que 
organitza la Regidoria per a triar 
al Pregoner Infantil de les Festes 
de Setembre. 

Es tracta del xiquet Pablo Mo-
rán Padilla, estudiant de Segon 
de Primària al CEIP Azorín de 
Monòver, el qual ha rebut la no-
tícia “molt content i amb moltes 
ganes que arribe el moment de 
llegir el Pregó a tota la població”. 

Així, l’Alcalde i la Regidora 
el van rebre en l’Alcaldia per 
tal de felicitar-lo i conéixer les 
seues sensacions davant aquesta 
notícia. Pablo, es va mostrar 
“molt content i va vore el balcó 
de l’Ajuntament des d’on farà el 
seu Pregó la nit del 6 de setembre, 
acompanyant al Pregoner de les 
Festes 2023, Josep Ochoa.

Com expliquen des de la Regi-
doria de Festes, "amb aquest tipus 
d’actes s’introdueix als xiquets i 
xiquetes en la festa i se’ls fa partí-
cips de manera més directa".
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FESTES

Valentina i Valeria Reines de les Festes de Setembre 2023

La nit del passat 10 de juny va 
ser màgica per a un grup de 

xiquetes i joves monoveres. Es 
tracta de la Cort d'Honor 2023, ja 
que es va celebrar l'Elecció de les 
Reines de les Festes d'enguany a 
un entorn únic com és la Plaça de 
la Sala de Monòver. 

L'acte va estar presentat per  
Idoia Ríos Gisbert, que va ser 
Reina de les Fetes de Setembre en 
2015 i, després de conéixer a les 
candidates, de gaudir de diverses 
actuacions musicals del Grup de 
Ball de Marina Chaumel i saludar 
a la Cort d'Honor 2022, va arribar 
el moment més esperat de la nit: 
esbrinar la identitat de les dues 
màximes representants de les Fes-
tes Patronals de Monòver 2023. 

La Reina Infantil va resultar 
ser Valentina Sáez Martínez, 
mentre que la Reina Major, va ser 
la jove Valeria González Molina. 

Així, la Cort d'Honor Infantil 
està formada per les xiquetes 
Alaina González Gisbert, Paula 
Gualda Cutillas, Iride de las Nie-
ves Albert i María Rico Galiano; 
mentre que la Cort d'Honor 
Major està conformada per les 
joves Carla Alfonso Martínez, 
Gema Gómez Blanes, Victoria 
Payá Poveda i Lourdes Poveda 

Cort d'Honor de les Festes de Setembre 2023 - Foto: Juanga Díez.

La Plaça de la Sala va ser escenari d'excepció d'un esdeveniment emotiu en què es va conéixer a les màximes 
representants de les Festes de Setembre. La Cort d'Honor 2022 té per davant un estiu de molta activitat. 

Gimeno. D'ara endavant s'obri 
un camí ple d'actes i il·lusions per 
a aquest grup de xiquetes i joves 
que voran el començament ofi-
cial del seu regnat el pròxim 2 de 
setembre en l'Exaltació de 2023.

Pels que fa a la Cort d'Honor 
2022, les darreres setmanes han 
estat de molta activitat per a elles, 
una activitat que s'accentuarà 
durant els mesos de juliol i agost. 

Així, Naira Garcés, Reina In-
fantil, va acudir el primer dia de 
l'Ofrena de Flors i Fruits de les Fo-
gueres d'Alacant. Al dia següent, 
Àngels Molina, Reina Major, va 
visitar Alacant per a participar 
en la segona sessió de l'Ofrena, 
acompanyada per l'Alcalde de 
Monòver, Loren Amat, i per la 
Regidora de Festes, María Ama-
paro Maestre. La resta de la Cort 
d'Honor també hi va participar 
convidada per la Foguera Sagrada 
Família d'Alacant, acompanyada 
per membres de la Junta Festera.
El 23 de juny, la Cort d'Honor 
2022 al complet va tornar a 
la capital per a formar part de 
la LXVI Desfilada Folklòrica 
Internacional. Van estar acom-
panyades per la Colla El Xirivell, 
els Nanos i Gegants de Monòver, 
la Junta Festera, les seues famílies 

i, Loren Amat, Mª Amparo Maes-
tre i Júlia Tortosa. Cal remarcar 
que enguany Monòver estava 
present en la Foguera Infantil de 
la Foguera Sagrada Família, que 
es va agermanar amb la Junta Fes-
tera de Monòver. Van plantar un 
simpàtic ratolí senderista per la 
Serra del Coto. Finalment, aquest 
ninot va ser indultat i regalat al 
poble de Monòver. Un magnífic 
detall per part de la Foguera 
alacantina.

L'agenda continuarà en el 
mes de juliol, amb les Festes del 
Fondó, on participaran en la pro-
cessó. Acompanyaran als veïns i 
veïnes de les Canyades de Don 
Ciro en les seues celebracions. 

Estaran en la presentació de la 
Revista de Festes, el 16 de juliol, 
a la Casa de Cultura i acudiran 
a l'Exaltació de la Reina de la 
Tercera Edat. També visitaran 
el Pinós, així com l'Alguenya. 
Participaran en la processó de 
la Romaneta i de les Cases del 
Senyor. Tenen previst participar 
en l'Ofrena d'Elx, així com en la 
de Jumella. Acompanyaran als 
veïns del Xinorlet i el 25 d'agost 
acompanyaran a la Cort d'Honor 
de Santa Bàrbara en la seua 
Exaltació. Ja en setembre, el dia 
2, lluiran el refajo travessat el dia 
de l'Exaltació, indumentària que 
tornaran a vestir en la Desfilada 
Multicolor. 

Valentina Sáez i Valeria González el dia de l'elecció. - Foto: Juanga Díez.

Cort d'Honor 2022 va participar a l'Ofrena i a la Desfilada Folklòrica a Alacant.- 
Foto: Juanga Díez.
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ESPORTS

Naix la Unió Esportiva Monòver

Moment de la presentació oficial de La Unió Esportiva Monòver. Foto: José Luis Joe.

El Pavelló Esportiu Municipal 
de Monòver va ser testimoni 

d'un esdeveniment destacat per a 
l'esport monover. 

Es va presentar la nova Unió Es-
portiva Monòver, fruit de la fusió 
del Club d'Handbol Santa Bàrbara 
i del Club de Bàsquet Monòver.

David Amorós ,  regidor 
d'Esports, va començar la presen-
tació acompanyat per Esperanza 
Giménez, directora del Centre 
d’Orientació Sociolaboral i Clíni-
ca El Molinet, Álvaro Ferrándiz, 
president del Club d’Handbol 
Santa Bàrbara i Robert Sánchez.

La Unió Esportiva Monòver 
englobarà diferents disciplines 
esportives locals, Amorós va 
destacar que aquesta fusió és "una 
decisió molt important per fer 
força, cridar l'atenció i fomentar 
l'esport a la ciutat". El que fos 
president del Club d'Handbol 
Santa Bàrbara, Álvaro Ferrándiz, 

va explicar que aquest projecte 
"fa diversos anys que es prepara 
per a fer-lo possible i ara és el 
moment adequat". A més, "hem 
ampliat l’oferta esportiva amb 
voleibol i futbol sala, però l’eix 
vertebrador d’aquest projecte és 
la creació d’una secció d’esport 
inclusiu, una qüestió molt ne-
cessària”. Aquesta decisió suposa, 

segons Ferrándiz, “un pas molt 
important, tant socialment com 
esportivament i pensem que amb 
aquests passos aconseguirem que 
la Unió Esportiva Monòver siga 
un club de referència perquè tot 
el que albergarà serà el futur de 
l’esport, que estarà molt ben as-
segurat”. A més, els Jocs Escolars 
també s'han inclòs dins aquest 

nou club. Álvaro Ferrándiz, que 
serà el president de la  Unió, 
va assegurar que "sempre hem 
pensat que junts podem ser 
més forts i que podem treballar 
millor". Per la seua banda, Robert 
Sánchez, president del Club de 
Bàsquet Monòver, va indicar que 
"volem fer una empenta a l'esport 
de base, a l'esport local, i tenir la 
Unió Esportiva que represente a 
la ciutat i als nostres esports allà 
on vaja". Així mateix, aquest club 
naix amb la vocació "de ser un 
projecte obert. Començarem amb 
una sèrie de seccions esportives, 
com ara, handbol, bàsquet, vòlei, 
futbol sala..., però amb la idea 
d'oferir aquesta entitat a nous 
esports o clubs que es vulguen su-
mar". Van assistir altres membres 
de la directiva, esportistes dels 
clubs i Xavier Guardiola, regidor 
monover, i Loren Amat, Alcalde 
de Monòver.
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ANY AZORÍN

S'inaugura l'exposició "La 
maleta d'Azorín" en la Casa 
Museu de l'escriptor

El passat 7 de juny, un dia 
abans de la commemoració 

del 150 aniversari del naixe-
ment d'Azorín, es va inaugurar 
l'exposició "La maleta de Azorín", 
organitzada per la Fundación 
Mediterráneo i comissariada per 
Mercedes Navarro. La mostra 
presenta diversos documents, 
manuscrits, cartes, fotografies 
personals i institucionals..., tot 
aquests inèdits, els quals es van 
trobar de manera casual dins 
d’una maleta que va pertànyer a 
l’escriptor monover i que fins a 
la data es desconeixia. 

Aquesta activitat, emmarcada 
dins la programació organitzada 
dins la remarcada fita, mostra 
una nova finestra sobre la figura 
personal i literària d'Azorín, una 
valisa donada a Fundación Me-
diterráneo per Luis Méndez de 
Vigo i que contenia més de 2.000 
registres documentals i diversos 
objectes que van pertànyer a 
l'escriptor monover.

Entre la documentació que 
es trobava a l'interior de la 
maleta, s'han seleccionat alguns 
documents i objectes d'especial 
interés i curiositat per a 

l'exposició "La maleta d'Azorín". 
Així, es poden vore 25 fotografies 
sobre l'escriptor, entre les quals, 
una de son pare, a qui mai 
s'havia identificat fins a aquest 
moment en una instantània. 

També s'exposen cartes de 
Ramón Gómez de la Serna, 
Antonio Maura, Pío Baroja o Tor-
cuato Luca de Tena, entre altres, 
així com telegrames amb artistes 
plàstics, com ara Genaro Lahuer-
ta i Gastón Castelló.

També s'hi observen altres 
objectes personals com una lli-
breta on el literat mateix prenia 
notes de paraules o en la qual 
transcrivia dites popular. Targe-
tes de visita personals, els seus 
carnets dels cines Rex i Capitol 
de Madrid o el seu contracte per 
a escriure articles amb l'editorial 
Prensa Española, són altres docu-
ments interessants de la mostra.

La maleta de pell es va trobar 
en perfectes condicions per Luis 
Méndez de Vigo en una finca de 
Toledo. 

L’exposició es podrà visitar 
de dimarts a dissabte, d’11:00 a 
14:00 hores fins al 22 de desem-
bre. En agost estarà tancada.

SERVEIS

Monòver compta amb un Servei 
de Mediació de Proximitat

El passat 1 d'octubre de 2022 
es va posar en marxa el Ser-

vei de Mediació de Proximitat 
(MEDIAPROP) a Monòver, amb 
l'objectiu de “garantir l’accés de 
la ciutadania a la justícia, tant 
des del punt de vista dels seus 
drets, com del seu exercici”, com 
explica Carlos García, mediador 
del servei a Monòver.

Es tracta d'un mètode alter-
natiu de solució de conflictes 
que estableix l'accés de totes les 
persones als serveis de mediació.  
Es fa especial èmfasi en l'accés 
dels grups més vulnerables. Un 
mitjà alternatiu de resolució de 
controvèrsies i gratuït".

En l ' espai  MEDIAPROP 
es duen a terme activitats 
d’atenció i informació a la ciu-
tadania sobre la mediació com 
a alternativa al procés judicial, 
activitats d’intervenció d'una 
persona professional mediadora 
en procediments de mediació ex-
trajudicial, i en el qual es duguen 
a terme sessions informatives, i, 
si cal, sessions de mediació in-

trajudicial i extrajudicial, segons 
sol·licite la ciutadania, de les 
persones físiques mediadores i 
de les entitats mediadores de la 
Comunitat Valenciana.

Aquests mesos s'ha demostrat 
que MEDIAPROP "és un espai 
accessible per tothom", com 
indiquen, i es troba ubicat al 
Centre de Serveis Socials, a la 
Ronda de la Constitució, número 
1. Les persones interessades en 
sol·licitar aquest servei o que vul-
guen informar-se hauran d'agafar 
cita. 

Cal remarcar que “els acords 
que s’estableixen mitjançant 
aquest servei es veuen reflectits 
en Actes vinculants per als ju-
tjats, ja que aquests acords poden 
suposar la solució de l’assumpte 
reconegut pel jutjat mateix”, com 
expliquen des de l'oficina local.

Amb aquest tipus d’accions, 
es fa possible “instaurar una 
justícia de proximitat”, seguint 
els principis “d’igualtat i no dis-
criminació”, com accentuen des 
de l’Ajuntament de Monòver.

Es tracta d'un mètode gratuït per a solucionar 
conflictes que garanteix l'accés a tots els ciutadans.



14 | El Veïnat JULIOL 2023

El Monóvar Club Deportivo consigue el ascenso a primera regional
DEPORTES

Después de una temporada 
encomiable, este equipo de 

fútbol, conformado en un 90% 
por jugadores monoveros, for-
mados en la base del Monóvar 
Atlético, ha finalizado la tempo-
rada de la mejor manera posible: 
consiguiendo el ascenso a prime-
ra regional.

El proceso ha pasado por una 
liguilla de ascenso en la que se 
enfrentaba, en un partido de ida 
y vuelta, a l'Atzeneta Equip de 
Valencia capital. 

Después de un empate a 3 
puntos en el partido de ida dispu-
tado en Valencia, los monoveros 
recibieron el 3 de junio a Zafranar 
en el Campo de Deportes Santa 
Bàrbara.

Un partido en el que el empate  
favorecía al Monóvar Club De-
portivo para conseguir el ascenso.

El resultado final fue de 2 a 
1 para los monoveros, consi-
guiendo el ansiado ascenso de 
categoría. Cabe destacar que no 
cabía ni una aguja en el Campo 
de Deportes Santa Bàrbara, con 
un gran apoyo por parte de la 
afición, que no quiso dejar pasar 
la oportunidad de disfrutar de 
este partido tan importante. 

Cuando el árbitro pitó el final 
del partido, el lugar se convirtió 
en una auténtica fiesta. Enhora-
buena al cuerpo técnico y a los 
jugadores, los cuales, después de 
años de trabajo intentando con-
seguir el ascenso, por fin es suyo.

La afición acompañó a los jugadores monoveros en un importante partido como el que se disputó en Monóvar el 3 de junio.

Librería - Juguetería

Mayor, 176  |  03640 Monóvar
Tel. 96 547 34 61

LIBRERIA                        EDUCATIVA

Poetisa Remedios Picó, 3  |  03640 Monóvar
Tel. 685 675 015
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DAVID AMORÓS

El Monóvar Atlético celebra la Gala de final de temporada

El pasado 15 de junio, el Au-
ditorio Antonio J. Ballester 

de la Casa de Cultura, acogió la 
celebración de la Gala de Final de 
Temporada del Monóvar Atlético.

Una gala en la cual todos los 
jugadores del club se vieron 
representados y pusieron punto y 
final a la temporada 2022/2023.

Este año todos los familiares 
pudieron acudir a disfrutar de 
este evento, en el cual se mos-
traron fotos de la temporada, se 
fotografiaron los jugadores por 

equipos y estuvo amenizada por 
Álvaro Fenoll. Desde el Monóvar 
Atlético se muestran "muy con-
tentos del desarrollo de esta Gala, 
ya que obtuvo una gran afluencia 
de público que provocó que el 
auditorio se quedara pequeño".

De ahora en adelante, la Escue-
la de Fútbol del Monóvar Atlético 
comenzará a trabajar de cara a la 
nueva temporada, aunque, como 
aseguran, hasta mitad de agosto 
no se iniciarán los entrenamien-
tos de los distintos equipos.
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DEPORTES

Una sola voz
El Club Bàsquet Monòver puso 

fin a una temporada muy sig-
nificativa para la entidad, la de su 
25 aniversario, y lo hizo con un 
acto de denuncia social contra la 
violencia de género y la comida 
de convivencia del club. En dicho 
acto participaron un combinado 
de las categorías júnior y cadete 
del Club y las jugadoras de los 
equipos cadete del CB Elda que 
realizaron una exhibición con 
equipos combinados entre am-
bos grupos, también colaboraron 
las chicas del grupo de danza de 
Míriam Carrión que amenizaron 
el acto con dos bailes de su re-
pertorio. Además, en dicho acto 
se leyeron manifiestos por parte 

de Pilar Seller, como concejala 
de Igualdad, y de Iván Sánchez, 
jugador del equipo infantil del 
CBM. A la finalización, el club 
celebró su tradicional comida 
de convivencia entre jugadores, 
padres, entrenadores y directivos.

El Club cierra así una etapa de 
su historia. Al mismo tiempo, 
abre otra nueva andadura con 
la misma ilusión con la que 
comenzó su trayectoria deportiva 
en 1998, preparados para pasear 
el nombre de Monóvar por todas 
las pistas de la Comunidad Valen-
ciana, como siempre lo ha hecho, 
y disfrutando de la práctica del 
baloncesto.
ROBERTO SÁNCHEZ  

M&G Ópticos: 96 696 06 21
PVC Marino: 647 57 00 75
24h El Salitre: c/Zurbarán, 5.
Salvador Vidal: 966 96 05 72
Decora Chim: c/Poetessa R.Picó,7
Floristería Cañaeta: 620 32 96 86
Editec: 966 96 03 45
Joyas Luisita: 965 47 04 60
Más que Ropa: 647 84 60 63
Federópticos Gumiel: 965473006
Claus i Broques: 678 436 235
Seguros Belén Soler: 965472708
Mirkozuin: 637 40 49 35
Centro Óptico Soler: 966392374
Confecciones Deltell: 6344 9386
Área Servicios Texas: 965471153
Fontanería Querubín: 607273503
Antonio Estanco: 865 57 59 77
Albert Muebles, Decoración y 
Descanso: 965 47 10 79
Ideas Moda Hogar: 965 47 02 95
Librería Azorín: 965 47 34 61
Juan Silve Sport: 965 47 07 84
Peluquería JO&VI: 965 47 04 15
Detalls i Complements: 618139773
Mar de Nubes: 685 67 50 15
La Corseterie: 964572347
Floristería El Señó: 965 47 28 33
Divinstore: 633 19 88 14
Fils i Vetes: 965 47 15 72
Pepi Polo: 965 47 02 87
Tu y Tu: 966 96 01 11

Associació de Comerciants 
de Monòver

A totes hores: c/Ricardo Leal, 1
Relojería Sellés: c/ Daniel de Nueda, 5
Mandolina: 965 47 21 93
Torre de Paper: 633 51 95 30
Carnicería Manolo: c/Ramos 
Carratalá, 3
Ponsoda Moda y Zapatos: 
966960240
Gym Corpore: 667 80 7230
Dechics: 966 96 00 54
La Frutería: 966 96 00 37
EMER: 965 47 20 12
Tendetta del Jamón: 966 96 08 86
Carnisseria G. Botella: 965 47 20 06
Raquel Poveda Joyas: 686 31 46 95
Peluquería María José: 637 12 88 14
La Plaza: 600 675 383
Zapatería Machaco: 677138410
Zavari Monóvar: Av. C. Valenciana,5
Clínica Dental Multisystem: 
965472864
App Monóvar: 966 31 25 43
Limorti Peluqueros: 965 47 04 80
Carnicería Hnos Albert: 965 47 81 63
Pixelar-T: 966 09 60 01
Baobabs: 966 96 69 60
La tenda de Gori: 965 47 02 77
Emilio Martínez "Alta Costura": 
Mayor, 133
Frutería Fruiverd: 675 34 84 87
Piruletes "El teu quiosc·: 652 23 00 52
Peluquería Hermi López: 965473297

PUNTS DE VENDA D'EL VEÏNAT

Carrer Pablo VI, 10
Tel. 688 793 084

Enrique Poveda Marhuenda al seu despatx de l'Ajuntament de Monòver.

Las instalaciones deportivas adaptan su horario en verano

La Concejalía de Deportes 
informa que las instalaciones 

deportivas municipales se han 
adaptado al horario de verano, 
como es habitual.

Desde el pasado 22 de junio, 
coincidiendo con el primer día de 
vacaciones escolares, los horarios 
se modificaron por dos motivos: 
porque se iniciaron las Escuelas 

de Verano y distintos Campus, y 
por la mañana las instalaciones 
están más concurridas; porque 
los clubs deportivos ya han aca-
bado su actividad.

No obstante, siempre se ofrece 
un servicio para que cualquier 
monovero o monovera pueda 
hacer uso de estas instalaciones. 
Así, el horario actual de verano 

es  de lunes a sábado, de maña-
na, de  8:45h a 13:30h, y, por la 
tarde, de 18:30h a 21:30h. Un 
horario que se mantendrá hasta 
el 1 de agosto, que, por motivos 
de vacaciones de los conserjes y 
por mantenimiento de limpieza, 
se cerrarán, tanto el Campo de 
Deportes Santa Bàrbara, como el 
Pabellón Municipal.
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En VOX no somos extrema derecha “somos extrema necesidad” 
aunque quieran que todos vosotros penséis eso; VOX es sentido 

común, algo que escasea en política, me atrevería a decir que VOX 
es la extrema lucha entre la excelencia y la mediocridad, puesto que 
en España se han normalizado delitos como la financiación ilegal, 
fraude fiscal o cohecho y cuando aparece competencia en el panorama 
político, la estrategia para no perder votos es articular un conjuro de 
mentiras para desacreditar a esa competencia; dice el refranero español 
“el que algo teme, algo debe”, por eso en VOX, no le decimos a la 
gente como debe pensar, hablar o sentir, algo que sí hacen el resto de 
partidos políticos adhiriéndose a la Agenda 2030.

Nosotros no compartimos los postulados de la Agenda 2030, para 
quien no lo entienda, se trata de una agenda que pone restricciones a 
las personas que cumplen, castigando a las clases medias y trabajado-
ras, una agenda impuesta desde Europa, que sólo pretende repartirse 
cargos, subvenciones y ayudas y no trabaja por el bien de los ciudada-
nos, aunque os vendan que los objetivos que proponen son loables, no 
se corresponde con las necesidades de las personas. 

Porque en Monóvar, todos los monoveros pagamos 500.000 euros 
anuales sólo para el tratamiento de la basura, si realmente ese trata-
miento es inexistente, el nuevo alcalde debería dar explicaciones en 
firme, puesto que es Vicepresidente del Consorcio CREA, nos llevan  
empobreciendo mucho tiempo, creo que no quieren transformar 
el mundo, lo que quieren es expropiarlo, sin pudor afirman que los 
objetivos de desarrollo sostenible son el único marco mundial com-
partido y piden su imposición coactiva y totalitaria, no hay desarrollo 
sostenible sin crecimiento, sin familias fuertes, sin propiedad privada, 
libertad individual, arraigo a la nación, empleos estables, beneficios 
empresariales, sin soberanía energética, alimentaria y sanitaria, no hay 
desarrollo sostenible si los ricos de DAVOS se imponen a las democra-
cias parlamentarias….no queremos un mundo en el que unos pocos 
toman decisiones en nombre de todos y se hacen dueños de la tierra, 
del capital financiero, de la información y los datos y el resto vive en 
la esclavitud a cambio de unas pocas migajas, abran paso a la libertad 
que es lo que realmente merecemos.

Cuando las propuestas de VOX se presentan sin logo para que las 
lea la gente de a pie, les parecen demasiado buenas, pero cuando se les 
dice que lo propone VOX, les restan su valor, creo que deberíamos 
utilizar más nuestro intelecto y no dejarnos llevar por lo que dicen 
otros, se habla de nuestro partido como un partido machista y que está 
en contra de las mujeres, pero eso no es cierto; combatir la violencia 
contra la mujer y sus causas es una de las principales luchas que 
promulga y defiende VOX, queremos una igualdad real, donde se 
proteja a la mujer de la violencia del hombre, como al resto de miem-
bros de la familia, hijos, abuelos, hermanos...por eso proponemos que 
se le llame violencia intrafamiliar y queremos que se le pida respon-
sabilidades a los partidos que nos han gobernado y han facilitado la 
liberación de agresores de mujeres, con la ley “Sólo sí es sí”, aprobado 
por toda la cámara del Congreso excepto VOX.

Por qué nace VOX, que no te 
engañen

Radicalment democràtics

Som Poble va nàixer com a col·lectiu en la primavera del 2022 i, un 
any després, els veïns i veïnes de Monòver ens han situat com la 

quarta força política del municipi. Aprofitem aquestes primeres línies 
per a agrair el suport de la ciutadania, tant de la que ens ha votat com 
de la que no ho ha fet, però ens ha ajudat a ser millors.

Al nostre judici, un element que ens diferencia del PSOE, PP i VOX és 
el radicalisme democràtic. O el que és el mateix: la profunda convicció 
que els monovers i monoveres hem de tindre més informació i poder 
de decisió sobre allò que ens afecta. Tenim la certesa que moltes per-
sones pensen millor que unes poques i, per a això, hem d'augmentar 
la rendició de comptes, la transparència i la participació a Monòver. 

Per coherència política, Som Poble va ser l'única organització que 
va conformar les seues llistes electorals mitjançant unes primàries 
obertes en les quals podia presentar-se i votar qui volguera del poble. 
Aquest gest, a pesar que no té incidència en la vida de la majoria, posa 
en relleu el compromís del nostre col·lectiu amb la democràcia, però 
també amb la unitat.

Evidentment, és la ciutadania la que decideix quin rol han d'exercir 
les formacions polítiques, i en aquesta ocasió, ha decidit que Som 
Poble forme part de l'oposició. Assumim aquest deure amb una gran 
responsabilitat, sabent que la resta de partits que ens acompanyen no 
suposen una solució per als problemes de Monòver.

Serem l'oposició responsable i constructiva, la que controle que el 
PSOE no torne a incomplir el seu programa electoral i la que intente 
que es puga anar un pas més enllà perquè totes i tots visquem millor. 

Per això, en el primer ple ordinari que hi haja, proposarem que 
l'agenda de les regidores i els regidors i l'alcalde siga pública, perquè 
la gent del poble té dret a saber què fan els seus representants. També 
proposarem que el PSOE fomente la participació dels veïns i veïnes mi-
tjançant un reglament que permeta que, si la ciutadania aconsegueix 
300 avals, puguen aconseguir que les seues propostes siguen debatudes 
i votades en el ple municipal. 

A més, també habilitem una bústia digital que servirà perquè la gent 
ens trasllade les seues demandes, idees, peticions o inquietuds i que des 
de Som Poble puguem portar-les a un ple municipal o donar-li veu des 
de la ràdio. Entenem que som una eina al servei de la gent, ni més ni 
menys, per això intentem ser radicalment democràtics.

Els pobles milloren quan s'escolta la gent, ja que això és cuidar del 
poble i de les institucions. Estem segures que, a poc a poc, la resta de for-
macions polítiques aniran sumant-se en aquest camí d'eixamplament 
de la democràcia, perquè Monòver mereix més.
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Desde el Partido Popular, queremos expresar nuestro más sincero 
agradecimiento a todas las personas que depositaron su confianza 

en nosotros en las pasadas elecciones. Vivimos una campaña llena de 
retos y adversidades, pero gracias a vuestro apoyo, hemos logrado 
aumentar el número de votos y concejales.

Nos enorgullece haber contado con el respaldo de tantos ciudadanos 
comprometidos con el futuro de nuestra ciudad. Este respaldo nos 
motiva a seguir trabajando con más fuerza y dedicación para hacer 
realidad nuestros proyectos y ofrecer soluciones para Monóvar.

Sin embargo, no podemos pasar por alto que los resultados podrían 
haber sido mejores. Pero la división del voto producida por el proceso 
de renovación y la abstención de parte de la población tuvieron una 
gran influencia. 

En Monóvar hemos perdido una gran oportunidad, ya que, al 
contrario de lo que ha pasado en muchas ciudades y pueblos de la 
Comunidad Valenciana, no ha habido cambio.

Queremos aprovechar esta oportunidad para hacer una llamada a 
la reflexión y alentar a todos los ciudadanos a ejercer su derecho al 
voto en las próximas elecciones nacionales. Cada voto cuenta y es muy 
importante que todos nos involucremos en la toma de decisiones que 
afectan nuestras vidas y a nuestro futuro.

Este es el momento de unirnos y trabajar para construir un país me-
jor, superando las diferencias y poniendo en primer plano los intereses 
de todos los ciudadanos.

Nuestro partido, siempre se ha caracterizado por ser un partido de 
centro, capaz de aunar esfuerzos y llegar a consensos. Y en esta nueva 
etapa, no va a ser diferente, queremos reforzar ese compromiso con 
todos vosotros, para que juntos podamos superar los retos que se 
presenten.

Nos encontramos en un momento crucial para nuestra sociedad, 
las decisiones que tomemos hoy marcarán el rumbo de las próximas 
generaciones. 

En Monóvar no pudo ser, lo será en 2027. Sin embargo, en España, 
el cambio que necesitamos se va a producir el próximo 23 de julio. Por 
ello, es fundamental que trabajemos de la mano, centrándonos en lo 
que realmente importa, el bienestar de los españoles y la estabilidad en 
nuestra nación.

Una vez más, queremos agradecer a todos los votantes que han 
confiado en el Partido Popular. Vuestro apoyo es fundamental para 
que podamos seguir trabajando por las monoveras y los monoveros.

Nos comprometemos a escuchar y atender las demandas de todos 
aquellos que han confiado en nosotros, así como a seguir trabajando 
para ganarnos la confianza de aquellos que aún no lo han hecho.

En nombre de todo el equipo del Partido Popular, gracias por vuestro 
apoyo y confianza. Seguiremos trabajando incansablemente para cum-
plir con las expectativas depositadas en nosotros.

Juntos, defendemos Monóvar. ¡Gracias por ser parte de este camino! 
¡Estamos a vuestra disposición!

El passat 28 de maig els i les socialistes de Monòver vam guanyar 
les eleccions municipals. Vint dies després, el passat 17 de juny, es 

va constituir la nova corporació i Loren Amat, el nostre cap de llista, 
va ser elegit alcalde de Monòver per als pròxims quatre anys. Moltes 
gràcies a totes i tots els que ho heu fet possible.

Aquesta és la narració dels fets, objectivament. L’altra narració, més 
profunda, pròpia d’una anàlisis un poc més completa, és la que ens 
conta el reconeixement la gestió feta pel PSOE durant els últims anys 
a Monòver per part de la ciutadania que, en conseqüència, ens atorga, 
de nou, la confiança per a continuar governant la nostra ciutat. En 
aquesta ocasió, a més, recuperant la majoria absoluta, just quan la 
dreta i l’extrema dreta es fan més fortes a molts altres llocs.

Els socialistes hem guanyat les eleccions a base de treball i compro-
mís, tractant de fer vore que, com demostren els indicadors, ja no som 
el poble que érem. Som un poble millor. Cal que ens aturem un poc a 
este punt. Els partits de l’oposició, tota, han basat la seua campanya 
en la repetició d’un lema, cadascú amb les seues pròpies variants, que, 
en resum, és el següent: Monòver és un poble mort; un poble on no hi 
ha res i el poc que hi ha és roín. I la gent, com és normal, els ha donat 
l’esquena.

Monòver és un gran poble. Som una gran ciutat. Els indicadors 
públics (que tot el món pot consultar des de qualsevol ordinador) 
demostren que no hem deixat de millorar durant els últims nou 
anys, gràcies a un esforç compartit entre els governants i la ciutada-
nia. L'atur ha baixat en més de 20 punts, la renda per càpita no ha 
deixat d’augmentar, així com les activitats econòmiques i, fins i tot, 
el nostre padró municipal. Hem estat un referent a la crisi sanitària 
de la Covid-19, de la que hem eixit amb unes proteccions socials 
millorades. Som un referent a la Comunitat Valenciana en recuperació 
de la memòria, en igualtat, en transparència. Cada vegada ens visiten 
més persones, fruit d’una intensa i intel·ligent promoció turística, els 
empresaris ens demanen ampliar el polígon industrial per a continuar 
creixent i acabem de conéixer que Monòver serà Capital Cultural 
Valenciana durant l’any 2024.

No. Monòver no és un poble mort. Monòver és una gran ciutat, 
amb una ciutadania increïble. Hem deixat d’eixir al diari per qüestions 
negligents, per corrupcions, per anomalies democràtiques. Ara són 
els nostres científics els que ixen al diari. Els nostres investigadors i 
investigadores. La nostra cultura. Els nostres avanços, les millores a les 
infraestructures i les instal·lacions públiques, els nostres productes o la 
nostra festa, cada vegada més coneguda.

Som, ara més que mai, una ciutat plena d’oportunitats. Iniciem 
una nova etapa contemplant unes oportunitats que no podem deixar 
passar perquè ens devem a una ciutadania que, com també nosaltres, 
s’esforça cada dia per tal de fer-ho cada vegada millor. Unes ciutadanes, 
uns ciutadans que estimen el seu poble i que són conscients que viure 
ací és un privilegi.

Nosaltres estem orgullosos i orgulloses de servir a eixe poble.

Gracias a todos los que votasteis 
por el cambio
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Había una familia de feriantes, 

habituales en la planicie man-

chega en la década de los ochenta, 

que llamaba poderosamente mi 

atención. No recuerdo muy bien su 

número de miembros, pero sí que 

había entre ellos una mujer de edad 

avanzada y al menos una pareja de 

adultos, todos ellos con un punto de 

discapacidad. Pero se manejaban bien 

en aquel entorno tan particular que 

a todas luces habían mamado desde 

niños y quién sabe si generación 

tras generación. Pese a los años en 

la profesión, no poseían ningún 

aparato de envergadura; tan solo un 

puesto de palomitas de maíz, otro de 

algodones de azúcar y una pequeña 

noria infantil que les proporcionaba 

la mayor parte de sus ingresos. Su 

estructura era fundamentalmente 

de madera, excepto los elementos 

imprescindibles de metal. Contaba 

con tan solo cuatro cazoletas de 

cuatro plazas cada una y se accionaba 

de manera estrictamente manual. Su 

tamaño reducido le permitía ser ins-

talada con rapidez, lo que le otorgaba 

la posibilidad de concurrir a romerías, 

capeas y otras festividades campestres 

de un solo día a las que a los aparatos 

más grandes no compensaba acudir. 

Estaba pintada de vivos colores y 

rodeada de una vallita protectora 

igualmente coloreada, contando 

asimismo con un altavoz conectado a 

un radiocasete a pilas que amenizaba 

el viaje a los chiquillos con canciones 

infantiles o hits de actualidad. 

Pese a que en las ferias grandes 

pasaba prácticamente desapercibida, 

curiosamente a mí la noria aquella 

casi de juguete me parecía la cosa 

más bonita del mundo y fantaseaba 

cuando me la encontraba con tener 

algún día una igual. Porque pensaba 

entonces que aquel pequeño negocio 

sin pretensiones era bueno para mí. 

Que iba con mi carácter. Y realmente 

me veía, disfrazado con algún atuen-

do llamativo, subiendo y bajando a 

los críos de las cazoletas mientras sus 

progenitores disfrutaban observando 

sus gestos e inmortalizaban el mo-

mento tomando algunas fotografías. 

En aquella época me costaba todavía 

ganarme las habichuelas con mi 

artesanía y, pese a ejercer de comer-

ciante, no sentía tener tal vocación, 

habiendo abrazado esta actividad úni-

camente para obtener unos ingresos 

y por ser el medio que me permitía 

estar allí, formando parte de aquel 

circo en el que cada día evolucionaba 

interiormente. Así que la posibilidad 

de agenciarme una noria infantil 

como aquella se convirtió, en un mo-

mento dado, casi en una obsesión. 

Sin embargo, llegó el día en que, una 

vez explorados todos sus rincones, La 

Mancha entera se me fue quedando 

pequeña y comencé a investigar por 

otras rutas que me alejaron de aquella 

familia, por lo que la idea de la noria 

se fue desvaneciendo en mi imagina-

rio dejando paso a nuevos propósitos 

y aspiraciones.

Y pasó el tiempo. Más de una déca-

da quizás. Y en un encuentro fortuito 

con algún feriante de entonces, repa-

sando recuerdos salió aquella familia 

inconfundible, enterándome de que 

la madre había fallecido y el hombre 

había conseguido recientemente un 

trabajo en una institución, habiendo 

puesto a la venta su noria por una 

cantidad asequible a mi nueva con-

dición. Porque mis circunstancias 

personales habían cambiado de la 

noche al día en intervalo tan extenso. 

Me encontraba ya asentado en aquel 

universo tan bohemio. Ganaba un 

buen dinero. Disponía de un furgón 

por el que caminaba de pie. Conocía 

a todo el mundo y hasta comenzaba 

a convertirme en referente para las 

oleadas de inmigrantes de todos los 

rincones que, en aquellos años, arri-

baban a vender a unas ferias todavía 

sin fiscalizar. 

Sonreí para mis adentros. Aquella 

noria diminuta que un día consiguie-

ra ilusionarme se cruzaba de nuevo 

en mi camino y, en esta ocasión, no 

como una entelequia sino como 

una posibilidad real de dar a mi vida 

un giro sustancial. El género que 

entonces vendía probablemente me 

La Noria Infantil

daba bastante más de lo que podía 

soñar ganar con ella y el cambio me 

obligaría a programar prácticamente 

cada temporada desde el principio, 

cosa que, pese a que los nuevos 

tiempos caminaban en ese sentido, 

yo había intentado siempre evitar. 

Sin embargo, por primera vez desde 

que me sumara a aquella troupe se me 

ofrecía la posibilidad de ser feriante 

de verdad y lo que en aquel trance 

se dirimía era si interiormente lo de-

seaba o, por el contrario, y tras años 

junto a ellos, continuaba pensando 

que me encontraba allí de paso en mi 

camino de aprendizaje. Y la verdad es 

que en ningún momento tuve dudas.

Pero no acaba aquí la historia  por-

que pasados otros diez o quince años, 

habiendo liquidado ya mi periplo de 

ambulante, inaugurado en Alicante 

una boutique de artesanía de La India 

que me permitía viajar a aquel país e 

incluso comenzado a publicar en esta 

misma revista los primeros relatos de 

estas Historias desde lo alto de una 

noria, resultó que, en uno de aquellos 

viajes; estando un día en uno de mis 

paseos en los que acostumbraba a 

embarcarme al despuntar el alba para 

respirar profundamente el despertar 

de cada ciudad que visitaba, instalada 

frente a un mercado de Benarés que 

se hallaba en el trasiego propio de su 

apertura me topé de pronto con una 

noria infantil calcada a la manchega. 

Se encontraba cerrada debido a la 

hora intempestiva, pero allí me quedé 

observándola como un pasmarote 

durante un buen rato, alucinado de 

reencontrarme con ella en lugar tan 

remoto y de manera tan imprevista. 

No pude menos que regresar al lugar 

a media tarde a averiguar si realmente 

estaba en uso y vaya si lo estaba. Sin 

iluminación que la anunciara, sin 

radiocasete y sin vallita protectora 

aunque, rodeada de pequeños, pare-

cía que llevaba allí durante siglos para 

solaz de los hindúes, reencarnación 

tras reencarnación. 

–“Tiene que haber aquí cientos 

como esta, -se me ocurrió entonces 

pensar-. ¿Y si empaquetara una, 

la metiera en un contenedor y la 

mandara para casa? Podría sacarme 

un permiso e instalarla en cualquier 

paseo marítimo durante el verano. 

¿No sería una bonita manera de 

dar carpetazo a mi actividad laboral 

cuando decidiera jubilarme?”  

Quién sabe por qué, aquel aparato 

de feria cargado de simbología al pa-

recer insistía ofreciéndome de nuevo 

la posibilidad, supongo, de aprender 

de él. Pero, a pesar de ello, igualmente 

decidí allí darle la espalda. Era eviden-

te que algo en mi interior se resistía 

a tal relación, lo que despertó mi cu-

riosidad. Se me ocurrió preguntarme 

cómo casarían la condición cíclica de 

la vida, que simboliza la noria, y la 

idea aventurera de la existencia como 

viaje que, a lo largo del tiempo, tanto 

me ha inspirado a mí. ¿Dónde queda-

rían en dicha rueda conceptos como 

espontaneidad, experiencia, evolu-

ción o aprendizaje, que tanto me 

motivan, o expresiones románticas 

como surcar los mares, soltar amarras 

o caminar a mi bola, presentes en 

buena parte de mis escritos? 

Tras estas reflexiones, comencé a 

mirar a la noria con otros ojos. Con-

tinuaba considerándola el emblema 

más representativo de las ferias, pero, 

a otros niveles, perdió todo interés. 

No es que negara su alegoría de la 

vida, pero, en tiempos tan convul-

sos, es la actitud con que hay que 

afrontarla lo que me interesa y, en 

este sentido, su mensaje despide un 

tufillo a conformismo y resignación 

que bien podría conducirnos  direc-

tamente al sofá de no pensar, que 

desvanece hoy tanto nuestras vidas. 

Así que hoy me pregunto, ¿cuánto 

habría durado nuestra relación, de 

haber sucumbido en alguna ocasión 

a sus encantos?

Amador Navarro Tortosa

Historias desde lo alto de la noria

COLABORACIÓN
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El Madrid de Azorín
COLABORACIÓN

“Tengo la certidumbre honda, 
inconmovible, de que todo es 
presente. No hay más que un 
plano del tiempo, y en ese plano  
- presente siempre – está todo. 
(Madrid, 1941)

He releído este Madrid de 
Azorín buscando las remi-

niscencias de aquel Madrid de 
hace más de ochenta años. He 
querido buscar en el Madrid de 
hoy, los recuerdos y la supervi-
vencia de aquel Madrid del ayer.

El tiempo lo ha transformado 
todo y observo que queda poco de 
aquella ciudad por la que paseaba 
Azorín, no obstante, las calles 
son las mismas y los edificios más 
emblemáticos aún siguen en pie 
como la Iglesia de San José, que se 
aprecia al fondo de la imagen, en 
la calle de Alcalá, no así el teatro 
Apolo que se encontraba al lado 
de la misma.

Seguir los pasos de Azorín 
en este libro es trasladarse a 
otra época. Va desgranando sus 
recuerdos y mezclándolos con 
el presente de manera informal. 
Nos habla de lugares: los pupilajes, 
las redacciones, las boterías, los 
cementerios, los mercados,… luga-
res que están muy cambiados o 
desaparecidos. Intercala entre 
ellos otros capítulos referentes 
a personas de su tiempo como: 
Maragall, Unamuno, Valle-Inclán, 
Rubén Darío, Clarín, Baroja, Emilia 
Pardo Bazán…

Escribe, al mismo tiempo, del 
momento actual y de su vida de 
hace cincuenta años en Monóvar 
y en el Collado de Salinas; todo 
lo sitúa en ese -presente siempre-,   
pero aprovechando cada capítulo 
para expresar su caudal de ideas y 
filosofía de vida.

A su llegada a Madrid se 
pregunta: "¿Y qué escribo yo? 
¿Qué podré escribir yo en Madrid? 
¿Conozco a alguien en Madrid?"… 
Ciertamente, supo lo que tenía 
que escribir y fue haciéndose un 
hueco en el mundo literario hasta 
codearse y entablar amistades 
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con los grandes escritores de la 
época.

La generación del 98 y su am-
biente cultural son, en definitiva, 
el argumento principal de este 
libro. A través de las páginas cos-
tumbristas nos hace comprender 
que no hay cambio histórico si 
no integra la continuidad y la 
tradición, como opinaba él y sus 
más íntimos colaboradores como 
Baroja y Maeztu: …nos llamába-
mos “los tres”. Los tres éramos el 
núcleo del grupo literario y que se 
disponía a iniciar una acción social.

Conviene recordar que a finales 
del siglo XIX España vive una cri-
sis general en el sistema político, 
(La Restauración: turnismo de 
conservadores y progresistas). Se 
acrecientan los desfases sociales 
y se produce la independencia 
en 1898 de Cuba y Filipinas, que 
provoca varios años de guerra y 
cuantiosas pérdidas económicas 
y humanas.

En los diversos capítulos del 
libro Madrid, Azorín va dando 
pinceladas y opinando sobre los 
componentes de dicha genera-
ción: ...Nos atraía el paisaje. … El 
grupo era muy amigo de la pintura. 
...No podía el grupo permanecer 
inerte ante la dolorosa realidad es-
pañola...

En los autores de la genera-
ción del 98 se pueden observar 
unas inquietudes comunes: les 

preocupan los temas religiosos 
y existenciales y, sobre todo, el 
"tema de España": descubrir la 
esencia de lo español, la clave de 
sus problemas, desde un punto 
de vista subjetivo. Su paisaje 
preferido era el de Castilla, reflejo 
de las angustias y esperanzas 
individuales y esencia del alma 
española.

De los lugares que nombra 
en el libro, uno de los que aún 
permanece es el restaurante y 
la tienda de Lhardy, …resumido 
por el espejo del fondo. Ese espejo, 
grande, con marco de talla dorada, 
está en el fondo de la tienda, sobre 
una consola con tablero de mármol 
blanco.

Naturalmente, su dueño, 
Agustín Lhardy, al que Azorín 
conoció, ha pasado a mejor vida. 
En el crepúsculo de la tarde los 
faroles …blancas mariposas de 
gas… ya no hacen fulgir el oro 
del marco ni la blancura de su 
cristal. Los hombres del sombrero 
de copa ya no pasarán camino del 
Teatro Real.

Recuerda también que la ge-
neración del 98 era hondamente 
lírica. Los poetas  eran respetados 
y apreciados. El sombrero de copa 
era una prenda esencial en los 
caballeros; los escritores del 98 
llevaban sombrero de copa. Azo-
rín recuerda su antiguo sombrero 
de copa y el blanco mechero de 

gas, que eran rasgos característi-
cos del siglo XIX.

Escribe Azorín sobre “Los 
pupilajes”, esas casas de pupilos 
o casas de huéspedes, más tarde 
llamadas pensiones, donde él 
habitó en los primeros años de 
su estancia en Madrid. Tenían 
dos categorías: con y sin; es decir, 
se podía comer en ellas o no co-
mer. Si se optaba por la segunda 
variedad se tenía que acudir a los 
restaurantes, bodegones, figones 
o casas de estado. Los pupilajes ya 
son descritos por Quevedo en El 
Buscón, allá por el año 1626.

Azorín ha vivido en Madrid 
en diversas casas o pupilajes; en 
la calle Jacometrezo, en la de la 
Aduana, en la calle Relatores, 
en la calle del Carmen, en la 
de la Ballesta y alguna que otra 
más. En sus ratos libres paseaba 
por el Retiro y en un calendario 
anotaba los días en los que no 
se alimentaba más que con un 
panecillo por la mañana y otro 
por la noche que le costaban 10 
céntimos cada uno.

Éste fue el ambiente del Madrid 
en el que se desenvolvió Azorín 
y los hombres de la generación 
del 98. En este libro están to-
dos los temas que aparecen 
constantemente en su obra: el 
costumbrismo, el ascetismo, la 
gravedad castellana, la unidad 
del país, la relación con Europa, 
el concepto de España, el sim-
bolismo de Toledo, etc. Son 49 
cuadros en los que aparecen los 
retratos de diversas personalida-
des y lugares todavía esenciales, 
aunque algo cambiados por los 
años.

Azorín ha pasado su tiempo 
sentado en los bancos de cual-
quier estación de metro, en los 
parques, en las salas de cine o 
mirando hipnotizado los escapa-
rates. Fue un hombre de silencios 
densos que deambulaba con aire 
espectral por las calles de aquél 
Madrid que se ha desvanecido.

   Paqui Limorti Aracil



Dissabte 1 
XIX Gran 
Festa dels 
Nanos i Gegants   
Cercavila, tómbola, barra, música, unflables 
Des de la plaça de l’Ajuntament fins al Parc de 
l’Albereda, des de les 19.30 h. 

Orgullfest 
2023   
Camp de futbol de 
les Moreres, 20.00 h. 
Entrada lliure

Divendres 7
ESTIU A LA FRESCA
El perro
MUTANTE
del hortelano
Amb Emma Lobo
Entrada lliure 
Santa Bàrbera, 22.00 h.

Dissabte 8 
Elecció Reina 
de la III Edat 
Teatre Principal, 20.00 h. 
Entrada 5 €  

Diumenge 9
CINEMA
Canta II 
Plaça de bous, 22.00 h.

Dijous 13
CINEMA
Cinema 4L 
Gaudeix de la millor selecció de
curtmetratges de creadors valencians
Plaça del Calvari
22.00 h.

Divendres 14
ESTIU A LA FRESCA
Concert de
PopRockPompero
Entrada lliure 
Plaça de la Sala
20.30 h.

Dissabte 15
CONCERT
Música y 
Palabra: 
Homenaje a 
Azorín
Amb l’Agrupació Musical La Artística de 
Monòver. Alfredo Belda, recita; Gabriel 
Pastor, violí; Antonio Lajara, direcció
Entrada lluire. Santa Bàrbera, 23.00 h.

Diumenge 16 
Presentació de 
la Revista de 
Festes 2023
A càrrec de
Marian Díez
Casa de Cultura
13.00 h.

CINEMA
Animales
fantásticos: 
los secretos 
de Dumbledore 
Plaça de bous, 22.00 h.

Festes pedanies
Del 14 a 16

El Fondó 
Del 21 a 23
Canyades de Don Ciro 

Divendres 21
ESTIU A LA FRESCA
Concert de la Banda de 
l’Escola de Música de 
l’Artística
Entrada lliure. Plaça de la Sala, 20.30 h.

Diumenge 23
CINEMA
Top Gun: 
Maverick
Plaça de bous, 22.00 h.

Divendres 28
ESTIU A LA FRESCA
Concert de 
Tito Pontet 
Entrada lliure 
Plaça de la Sala, 20.30 h.

Rutes a la fresca
amb sopars de cabasset
Dimecres 5 - Curiositats i anècdotes
Lloc de trobada: Plaça de Sant Roc, 21 h. 

Dimecres 12 - Ruta pel carrer Major
Lloc de trobada: Plaça de Bous , 21 h. 

Dimecres 19 - Ruta Monòver i Azorín
Lloc de trobada: Plaça de la Sala, 21 h. 

Dimecres 26 - Ruta pels Jardins Urbans
Lloc de trobada: Plaça de la Malva, 21 h. 

Inscripcions: touristinfomonover@gmail.com, 
Tourist Info i 671283027
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